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شناسایی ۲۹۷۱ بیمار جدید کرونا 
بر اســاس اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت بهداشــت، در طول 
۲۴ ســاعت، ۷۹ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دســت دادند. در عین حال ۱۸ 
اســتان کشور، مرگ و میر صفر و یک داشته اند.به گزارش ایسنا، بر اساس اعلام 
مرکــز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت بهداشــت، از روز ۱۸ آذر تا روز ۱۹ 
آذر ۱۴۰۰ و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، ۲ هزار و ۹۷۱ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشــور شناسایی شــد که ۴۹۳ نفر از آنها بستری شدند.

بر این اســاس مجموع بیماران کووید۱۹ در کشــور به ۶ میلیون و ۱۵۰ هزار و 
۸۴۳ نفر رسید.متاســفانه در طول ۲۴ ساعت، ۷۹ بیمار کووید۱۹ جان خود را 
از دســت دادند و مجموع جان باختگان این بیماری بــه ۱۳۰ هزار و ۶۰۳ نفر 
رسید.در یک شــبانه روز ۱۸ استان کشــور، مرگ و میر صفر و یک داشته اند. 
در اســتانهای لرستان، گیلان، گلستان، قم، مرکزی، هرمزگان، بوشهر، خراسان 
شــمالی و ســمنان، هیچ موردی از مرگ بیماران کرونایی گزارش نشــده و در 
استانهای سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی، زنجان، کهگیلویه و بویراحمد، 
قزوین، اردبیل، همدان، مازندران و خوزستان، فقط یک مورد مرگ و میر بیماران 
کرونایی ثبت شــده است.خوشبختانه تا روز ۱۹ آذر، ۵ میلیون ۹۵۷ هزار و ۱۷ 
نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتانها ترخیص شده اند.سه هزار و ۱۵۴ 
نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتانها 
تحت مراقبت قرار دارند.تــا روز ۱۹ آذر، ۳۹ میلیون و ۸۴۶ هزار و ۸۵ آزمایش 
تشخیص کووید۱۹ در کشــور انجام شده است.در حال حاضر ۲ شهر کشور در 
وضعیت قرمز، ۹ شهر در وضعیت نارنجی، ۱۵۳ شهر در وضعیت زرد و ۲۸۴ شهر 

در وضعیت آبی قرار دارند.

چرا برخی از معتادان متجاهر، در مراکز نگهداری 
پذیرش نمی شوند؟

دبیر شــورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر اســتان تهران از پذیرش بیش از 
۱۶ هزار معتاد متجاهر در مراکز ماده ۱۶ اســتان تهران از ابتدای ســال تاکنون 
خبر داد.  مصطفی هادیزاده در گفت وگو با ایسنا، ضمن تشریح آخرین وضعیت 
جمع آوری معتادان متجاهر در استان تهران بیان کرد: از ابتدای سال تاکنون ۲۳ 
هزار و ۱۱۲ نفر جمع آوری شده است که از این تعداد ۱۶ هزار و ۲۰۰ نفر از  آنها 
در مراکز ماده ۱۶ پذیرش شــده اند و اکثریت آنها »مرد« هستند. به گفته وی، 
از میان افرادی که پذیرش نشــده اند، ۱۵ درصد معتادان غیر متجاهر، ۴ درصد 
دچار معلولیت جســمی، ۳۱ درصد کارتن خواب، ۱۸ درصد دارای سنین بالا، ۲ 
درصد دارای سنین پایین، یک درصد تحت درمان و ۲۹ درصد دارای بیماری های 
خاص بوده اند.دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان تهران در ادامه 
درخصوص تزریق دز سوم واکسن کرونا در مراکز ماده ۱۶ نیز اظهار کرد: تقریبا 
تزریق واکسن دز اول و دوم کامل شده است و هنوز وارد فرآیند تزریق دز سوم 

نشده ایم.  

ضرورت ایجاد »اداره بیماری های نادر« در وزارت 
بهداشت برای جلوگیری از پراکندگی هزینه ها 

رئیس هیات مدیره بنیاد بیمــاران نادر ایران با اعلام اینکه به منظور جلوگیری 
از پراکندگی در حوزه بیماران نادر لازم اســت تا در وزارت بهداشــت اداره ای به 
همین نام تشکیل شود گفت:در دنیا، بیماری یا نادر است یا شایع اما چون تعاریف 
و عناوین مختلفی در کشــور ایران وجود دارد بودجه های مختلفی برای همین 
موضوعات اختصاص می یابد که متاسفانه جایی که باید هزینه شود بکار نمی رود 
و در جاهای دیگر هزینه می شــود. این در حالیست که وجود اداره بیماری نادر 
می تواند به میزان زیادی جلوی این پراکندگی ها را بگیرد.یاســر داودیان به این 
نکته تاکید دارد در صورت همکاری دولت و وزارت بهداشــت این بنیاد آمادگی 
خواهد داشــت تا در تحقق تســریع رایزنی های مربوط به داروهای بیماران نادر 
اقدامات لازم را انجام دهــد و گفت: بنیاد بیماری های نادر عضو مجامع جهانی 
است و می تواند در تحقق یافتن و تسریع در رایزنی های مربوط به داروهای نادر 
در کنار دولت و وزارت بهداشــت باشــد تا اقدامات لازم در این خصوص صورت 
پذیرد.« یاسر داوودیان در همین زمینه افزود: »هدف ما شناسایی، جلوگیری از 
شــیوع این بیماری ها، اطلاع رسانی، هدف گذاری، هدفمندی و اشراف جامعه به 
این بیماری و علائم آن است که وجود بانک اطلاعات جامعی از بیماران نادر در 
کشور می تواند بسیار اثرگذار باشد. این در حالیست که کشور هنوز از این بانک 
اطلاعات بهره مند نیست. او با اشاره به دیدار چند روز گذشته رئیس جمهور )۱۱ 
آذر ماه( از بیماران اس ام ای و قول رســیدگی دولت به منظور تامین داروی این 
دست از بیماران و تدوین بودجه ۱۴۰۱ با توجه به اعتبار مورد نیاز و ضروری برای 
بیماری های نادر گفت: داروی بیماران اس ام ای به شــدت گران است و تولید آن 
منحصر به چند کشور بوده و پس ضروری است ارز و بودجه مخصوصی برای آن 
در نظر گرفته شود. بنیاد بیماری های نادر در اینباره می تواند همکاری تاثیرگذاری 
با دولت به منظور تامین این دســت از داروها داشته باشد. داودیان درباره تامین 
داروی بیمــاران نادر اظهار کرد: داروهای بیماری های نادر، ارفان دراگ اســت و 
در ســازمان ملل متحد، سازمان جهانی بهداشــت و هم اتحادیه اروپا مسایل و 
دغدغه های دارویی آن حل شــده است. در کشور ما هم با تدبیر و ورود اشخاص 
و نخبگان ملی کشــور دغدغه تامین دارو حل شدنی است. ضمن اینکه ضروری 
است و وزارت بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی کشور با هم به تفاهم برسند 
تا اداره ای به نام بیماران نادر تشکیل شود و این موضوعات عدم هماهنگی جمع 
شوند.داودیان با انتقاد از اینکه با وجود ابلاغ سند ملی بیماری های نادر هنوز به 
مرحله اجرایی در نیامده بیان کرد: ســند ملی بیماری های نادر، یک نقشه راه و 
برنامه راهبردی است که با هدف بهبود وضعیت و پیشگیری از شیوع بیماری های 
نادر و همچنین اطلاع رسانی به جامعه هدف و ضرورت انجام آزمایش غربالگری 
برای کســانی که امروز قصد ازدواج دارند تدوین و ابلاغ شد؛ اما متاسفانه هنوز 
اجرای نشــده تا دستگاه ها مکلف شوند در خصوص بیماران نادر اقدامات لازم را 
انجام دهنــد. به گفته رئیس هیات مدیره بنیاد بیماران نادر ایران به دلیل آنکه 
دســتگاه های مرتبط در مورد بیماران نادر هنوز به یک اجماع نرســیده اند؛ آمار 
دقیقی از تعداد این بیماران در دســترس نیست. اما بر اساس پیش بینی و آمار 
سازمان جهانی بهداشت، حدود ۳ میلیون بیمار نادر در ایران وجود دارد. بر اساس 
آمار و اطلاعات ســازمان بهداشت جهانی، از هر ۱۰ هزار نفر، ۲ تا ۵ نفر درگیر 
بیماری نادر می شوند و نزدیک به ۶ تا ۸ هزار گونه بیماری نادر در جهان وجود 
دارد کــه در ایران ۳۵۵ گونه بیماری نادر وجود دارد که ممکن اســت به دلیل 

ژنتیکی بودن بیماری های نادر تا ۵۰۰ گونه هم افزایش پیدا کند.

پرداخت »وام« به زنان سرپرست خانوار
 با آسان ترین شرایط ضمانت

مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت با اشاره به پرداخت ۱۰ هزار میلیارد 
تومان تســهیلات به نیازمندان از ابتدای تاسیس این صندوق گفت: مددجویان 
کمیته امداد خوش حساب ترین مشتریان شبکه بانکی هستند.به گزارش ایسنا، 
علی عاشوری در دیدار با آیت الله عابدینی، نماینده ولی فقیه و امام جمعه قزوین 
با اشاره به تاسیس صندوق قرض الحسنه امداد ولایت در سال ۹۵ افزود: در حال 
حاضر این صندوق در همه مراکز اســتان ها دارای یک شــعبه است و در ادارات 
این نهاد نیز باجه فعال دارد تا مددجویان بتوانند با ســهولت، خدمات مورد نیاز 
را دریافت کنند.مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت اضافه کرد: تلاش 
می کنیم با عمل به فرهنگ اسلامی و دینی قرض الحسنه، از مددجویان و نیازمندان 
گره گشایی کنیم.وی خاطرنشان کرد: برای وام های زیر ۱۰ میلیون تومان سود و 
کارمزدی دریافت نمی شود و برای مبالغ بالاتر نیز تنها سه درصد کارمزد، یک بار 
در طول دوره بازپرداخت اقساط، دریافت می شود.عاشوری عنوان کرد: در صورتی 
که فردی بخواهد به نیازمندی در حوزه مسکن، درمان و جهیزیه کمک کند، این 
صندوق به فرد نیکوکار وام را بدون ســپرده گذاری پرداخت می کند تا تسهیلات 
در اختیار شخص نیازمند قرار گیرد.مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت 
اعلام کرد: از زمان تاسیس صندوق تاکنون ۱۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات به 
حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر از نیازمندان و محرومان پرداخت شده است.

عاشــوری تاکید کرد: سال گذشته ۳۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات به ۴۳۴ هزار 
نفر در کشور پرداخت شد، همچنین ۱۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات برای کمک 
به اقشار آسیب دیده از کرونا ارائه شده است.وی با بیان اینکه وام در این صندوق 
با آسان ترین شرایط ضمانت پرداخت می شود، تصریح کرد: زنان سرپرست خانوار 
که در تامین ضمانت تسهیلات دچار مشکل باشند، می توانند از خدمات صندوق 
ضمانت برای دریافت تسهیلات در این صندوق یا سایر بانک ها استفاده کنند.به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد 
ولایت با بیان اینکه مددجویان کمیته امداد خوش حساب ترین مشتریان بانک ها 
هستند، گفت: باید تلاش کنیم هرچه بیشتر به این اقشار نیازمند خدمت کنیم و 
از این رو انتظار داریم همه دستگاه ها و نهادها از ظرفیت  خود برای ترویج فرهنگ 

قرض الحسنه استفاده کنند.

اخبار کوتاه
وقتی سلامت و تنفس سالم مردم اولویت مسئولان نیست

یک هفته آلوده دیگر در انتظار کلانشهرها
منشأ ۶۰ تا ۸۰ درصد آلودگی هوا در کلانشهرها وسایل نقلیه متحرک است 

معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی استان تهران:

خاک تهران سالانه تا ۱۷ تن فرسوده می شود

با تشریح اشکالات آموزش به شیوه »ترکیبی« اعلام شد

انتقاد از انکار »افت یادگیری« از سوی مدیران

مشاور سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران تشریح کرد

جزئیات برنامه مدیریت بحران برای ایمن سازی ساختمان های پایتخت

گروه اجتماعی: در حالی که جمعه به دلیل وزش باد شدید، 
آلودگی هوای تهران کاهش یافته بود، پیشــبینی مرکز ملی 
پیشــبینی و مدیریت بحران مخاطرات حاکی از آن است که 
یــک هفته مملو از آلودگی را در کلانشــهرها از جمله تهران 
در پیش خواهیم داشــت.صادق ضیاییــان رئیس مرکز ملی 
پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات، در گفت وگو با ایســنا 
گفته: طی پنج روز آینده در مناطق صنعتی و پرتردد انباشت 
آلاینده های جوی پیش بینی می شود. شرکت کنترل کیفیت 
هوای شــهر تهران نیز  صبح روز شــنبه  ۲۰ آذر ۱۴۰۰، با 
آغاز تردد خودروها در نخستین روز هفته تاحدودی بر غلظت 
آلاینده ها افزوده خواهد شــد. کاهش نسبی تندی باد در طی 
روز پراکندگــی آلاینده ها را محــدود خواهد کرد. همچنین 
افزایش ترافیک شامگاهی در ســاعات پایانی شنبه همراه با 
عدم وزش باد مؤثر سبب افزایش غلظت ذرات معلق و کاهش 
کیفیت هوا در بیشتر مناطق خواهد شد.مشکل آلودگی هوای 
کلانشهرها در حالی به جزئی ثابت از خبرها به ویژه در نیمه 
دوم ســال تبدیل شده که با وجود برداشته شدن گامهایی در 
جهت بهبود وضعیت آلاینده ها، هنوز با نقطه قابل قبول فاصله 
زیادی داریم. شاید یکی از دلایل اصلی این امر، اختلاف نظر 
مسئولان مرتبط درباره راهکارهای رفع آلودگی و ناهماهنگی 
دستگاهها در این زمینه است. از سوی دیگر هنوزدرباره سهم 
آلاینده ها در آلودگی هوای کلانشــهرها نظر یکسانی وجود 
ندارد و سهم منابع متحرک و ثابت در آلایندگی هوای شهرها، 
با آمارهای متفاوتی بیان می شــود. در تازه ترین اظهارنظر در 
این زمینه، معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: طبق بررســی های انجام شده منشا ۸۰ 
درصد آلودگی هوا در کلانشرهای کشور وسایل نقلیه متحرک 
اســت و فرسودگی و سوخت خودروها، ۲ عامل اصلی آلاینده 
بودن وسایل نقلیه و آلودگی هوا است. سلاجقه گفته:  ۹ کلان 
شــهر کشور درگیر آلودگی هوا هستند و وضعیت هوا در این 
شهرها مناسب نیست که اصفهان آلوده ترین شهر و پس از آن 

تهران در رتبه دوم قرار دارد. 
بــه گفته وی کمــک به وضعیت حمل و نقــل عمومی برای 
بهبود وضعیت هوا با جدیت دنبال می شــود و ارتقای کیفیت 
سوخت از اســتاندارد یورو چهار به یورو پنج و افزایش شمار 
موتورسیکلت ها و اتوبوس های برقی در ناوگان عمومی به عنوان 
راهبردهای بهبود وضعیت هوا به وسیله شهرداری ها در دست 
پیگیری است.اما او یک یادآوری مهم هم داشته است: »طبق 
قانون هوای پاک، سازمان حفاظت محیط زیست وظیفه نظارت 
و پایــش را بر عهده دارد و براســاس قانون برای حفظ هوای 

پاک ۱۱ دستگاه اجرابی مسوولیت اصلی و ۱۱ دستگاه اجرایی 
مسوولیت فرعی دارند و باید بیش از پیش همراهی کنند.« به 
نظر می رسد مشکل اساسی، ناهماهنگی این دستگاهها در رفع 
معضل آلودگی هواســت و تا زمانی که نگرش بخشی به این 
موضوع وجود داشته باشد، بعید است بتوان قدم تاثیرگذاری 

در رفع مشکل آلودگی هوا برداشت.
سهم آلاینده های هوا چقدر است؟

در حالیکه رئیس سازمان محیط زیست، سهم خودروها یا منابع 
متحرک در آلودگی هوای کلانشهرها را هشتاد درصد می داند، 
برخــی مراجع، آمارهای متفاوتی را ارائــه داده اند. به عنوان 
نمونه، همین ســه روز پیش مهدی پیرهادی  عضو شــورای 
شهر تهران در جلسه کمیته اضطرار آلودگی هوای تهران گفت: 
هنگامی که به ســهم منابع آلاینده که توســط مجموعه های 
مختلف و وسایل نقلیه منتشــر می شود نگاه می کنیم ۶۰ تا 
۷۰ درصد این آلایندگی مربوط به منابع متحرک و ۳۰ درصد 
دیگر مربوط به ســایر منابع است که از این میزان ۱۸ درصد 
صنایع، ۱۲ درصد نیروگاه ها و ۴ درصد مربوط به پالایشگاه ها 
است.مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران هم 
گفته: از هفت سال گذشته تاکنون در تنها نیروگاه  بخار استان 
تهران، حتی یک لیتر مازوت هم توزیع و مصرف نشده است. 
برخی علت آلودگی هوا در شــهر تهران را مازوت مصرفی در 
نیروگاه ها می دانند، در حالی که از ابتدای سال ۱۴۰۰ تاکنون 
تنها ۱۰ درصد از مصرف ســوخت نیروگاهی ســوخت مایع 

بوده که از این میان ســهم اســتان تهران از نفت کوره، صفر 
اســت.اما نکته جالب اینجاست که حتی درباره سهم آلاینده 
های متحرک هم آمار دقیقی در اختیار نیست.پیرهادی عضو 
شورای شــهر تهران می گوید:  در حوزه منابع منتشرکننده 
آلایندگی توسط وسایل نقلیه تاکسی ها سهم ۲ درصدی دارند 
و موتورسیکلت ها سهمی بیش از ۱۰ درصد، وانت ها ۲ درصد، 
اتوبوس های ســرویس مدارس و ارگان های دولتی ۷ درصد، 
کامیون و کامیونت ها ۱۶ درصــد را به خود اختصاص دادند. 
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران نیز روز پنجشنبه در 
مورد سهم اتوبوس ها در آلودگی هوای پایتخت گفت: بر اساس 
گزارش سیاهه انتشار که از سوی شرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران منتشــر شده است، کل سهم ناوگان اتوبوسرانی تهران 
از انتشــار آلاینده های پایتخت دو درصد است.با وجود تفاوت 
در آمارها، نقطه مشــترک همه آنها، سهم بالای خودروهای 
شــخصی در آلایندگی هواســت. اگرچه بنرین کلانشهرها 
اســتاندارد بالاتری نسبت به گذشــته دارد اما احتراق ناقص 
خودروهــا و مصرف بالای آنها، و همچنین ترافیک ســنگین 
در کلانشــهرها، موجل افزایش سهم خودروهای شخصی در 
آلودگی هوا شده است؛ سهمی که بین ۷۰ تا ۸۰ درصد تخمین 
زده می شود. راهکار مقابله با این وضعیت نیز افزایش و تقویت 
ناوگان حمل و نقل عمومی اســت؛ موضوعی که سالهاست در 

دولتهای مختلف، در بن بست بوده است.
در همین راستا »سید آرش حسینی میلانی« عضو دوره پنجم 

شورای شهر تهران در گفت و گو با خبرنگار ایلنا درباره حذف 
ردیف های اعتباری شهرداری ها از بودجه سال آینده دولت و 
عواقب آن برای شهرها به ویژه در حوزه حمل و نقل و آلودگی 
هوا گفت: پاشنه آشیل برنامه کنترل آلودگی هوا تامین منابع 
مالی برای آن است. متاســفانه سال به سال وضعیت در این 
زمینه بدتر می شود و عملا شرایط مالی کشور نیز به گونه ای 
است که تخصیص اعتبار و رقابت هایی که در بین کلانشهرها 
در مصارف بودجه ای وجود دارد باعث می شود پیگیری اعتبار 
حوزه حمل ونقل در بودجه دولت، توجیه نمایندگان مجلس 
و پیگیری مطالبات از دولت حساس تر شود. میلانی با اشاره 
به اینکه در بودجه سال جاری رقم حدود هزار میلیاردی برای 
حمل و نقل اســتان تهران اختصاص یافته بود اظهار کرد: در 
بودجــه ۱۴۰۰ جدای از اینکه چه میزان آن تخصیص یافته، 
اعتبار هزار میلیاردی برای حوزه حمل ونقل تهران و شهرهای 
اطراف در نظر گرفته شده بود. حذف این بند در بودجه ۱۴۰۱ 
با این پیش فرض اســت که  تامین آن از محل افزایش یک 
درصد ارزش افزوده خواهد بود اما واقعیت این است که مصارف 
شهرداری تهران آنقدر بالا است که این پول عملا صرف انواع و 
اقسام نیازهای فوری و واجب شهرداری ها می شود و این یک 
جفا به تهران و سایر کلانشهرها است. او با اشاره به ارقامی که 
از ســوی صندوق توســعه ملی برای تامین ۶۳۰ واگن مترو 
اختصاص داده شــده بود گفت: ســهم بخش حمل و نقل در 
پروژه هایی که از طرف صندوق توســعه ملی پشتیبانی شده 
در طول عمر آن کمتر از  ۴ درصد بوده اســت در نتیجه برای 
جبران این غفلت لازم است در بودجه ۱۴۰۱ ، خرید واگن  از 
محل صندوق توسعه ملی تامین شود چرا که بعد از چهار سال 
پیگیری و عبور از گردنه های مختلف بوروکراتیک عدم تامین 
پیش پرداخت این  ۶۳۰ دستگاه واگن ، جفا به سلامت مردم 
است. در بودجه ۱۴۰۰ این تصمیم قربانی اختلاف نظر دولت 
و مجلس شد و مجلس برداشت از صندوق را ۵۰ درصد کاهش 
داد و متاسفانه بودجه واگن های مترو هم مشمول این حذف 
شد. الان از نمایندگان مجلس به ویژه مجمع نمایندگان تهران 
انتظار می رود که این مســاله را پیگیری کنند تا برای ســال 
۱۴۰۱ به تصویب برسد. رئیس کمیته محیط زیست شورای 
پنجــم با تاکید بر اینکه پروژه های مقابله با  آلودگی هوا باید 
بالاترین اولویت را داشته باشند گفت: معنی این جمله آن است 
که تامین مالی پروژه های مربوط به مساله آلودگی هوا نیز باید 
با  اولویت انجام شود و این یعنی ما به ریه های مردم اهمیت 
می دهیم، اما وقتی بودجه آن را صفر می کنیم یعنی  سلامت 

و تنفس مردم مهمترین دغدغه نیست.

در سال های اخیر تغییرات اقلیمی و پدیده هایی مانند سیل 
و خشکســالی سبب شده اند تا فرسایش خاک در کشور با 
شدت و سرعت بیشتری مشاهده شود. معاون آبخیزداری 
اداره کل منابع طبیعی استان تهران ضمن اشاره به چالش 
فرسایش از نابودی حداقل ۱۲ تن در هکتار خاک در سال 
به علت فرســایش می گوید.محمد فرامرز در گفت و گو با 
ایســنا با تاکید بر مسئله فرســایش خاک به عنوان یکی 
از جدی ترین مشکلات کشــور خاطرنشان کرد: فرسایش 
خاک، چالشــی جدی است که در تمام نقاط کشور دیده 
می شــود. استان تهران نیز از این قاعده مستثنی نیست و 
فرسایش خاک در این استان به سرعت در حال رخ دادن 
است.وی با اشاره گستره وقوع این پدیده در استان تهران 
گفت: فرســایش خاک در همه استان های کشور از جمله 
استان تهران دیده می شود. فرســایش خاک در تهران با 
توجه به نوع خاک و شــرایط جغرافیایی هر منطقه از آن 
متفاوت است. فرســایش خاک، ناشی از عوامل گوناگونی 
است. با تغییر متغیرهای مربوط به خاک، میزان فرسایش 
نیز تغییر می کند. میانگین فرســایش در کل کشــور که 
اســتان تهران هم شامل آن می شــود، ۱۲ تا ۱۷ تن در 
هکتار در ســال است.فرامرز ضمن اشــاره به ویژگی های 
خــاک حاصلخیــز و تعاریف آن ادامــه داد: تولید خاک، 
نیازمند دوره طولانی مدتی اســت. چند ۱۰۰ سال زمان 

نیاز اســت تا هر ســانتی متر از خاک تشکیل شود. وقتی 
صحبت از خاک می شــود، خاکی مورد نظر اســت که در 
کشــاورزی و تولید محصول دخالــت دارد. لذا هر خاکی 
به عنوان خاک حاصلخیز شناخته نمی شود. بخش بسیار 
اندکی از لایه سطحی خاک که قابلیت کاشت محصول و 
کشاورزی دارد، به عنوان خاک حاصلخیز شناخته  می شود 
و ارزش بالایــی دارد. مواد مغذی خــاک نیز در لایه های 
ســطحی خاک وجود دارند که ســبب حاصلخیزی خاک 
می شوند.وی با تاکید بر چالش های بلندمتی که فرسایش 
خــاک برای کشــور ایجاد می کند، گفت: آســیبی که به 
خاک حاصلخیز وارد می شــود و از بیــن بردن این منبع 
ارزشــمند که در طول میلیون ها ســال پدید آمده  است، 
سبب بروز مشکلاتی می شود که تاثیر آن ها در کشاورزی، 
تولیــد و ... طی ســال های آینده حس خواهد شــد. لذا 
اهمیت محافظــت از خاک، به اندازه حفظ آب اســت و 
نباید مغفول واقع شــود. باید خاکی کــه در حال حاضر 
در اختیار داریم را با اتخاذ سیاست های مدیریتی صحیح 
 حفظ کنیــم. در غیر این صورت جایگزینی آن غیرممکن

 خواهد بود.
معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی استان تهران ضمن 
تاکید بر فرسایش خاک در همه نقاط تهران اضافه  کرد: با 
توجــه به حوزه های آبخیز در اســتان تهران و ویژگی های 

زمین شناســی به خصوص هر حوزه، میزان فرسایش خاک 
در این منطقه از جنوب تا شــمال آن متفاوت اســت البته 
خاک همه نقاط تهران در حال فرسوده شدن است اما مقدار 
آن متغیر اســت. در مناطقی که شیب زمین زیادتر است و 
تخریب نیز بیشــتر انجام می شــود، فرسایش خاک بیشتر 
است.فرامرز با اشاره به اقدامات لازم برای مقابله با فرسایش 
خاک در کشــور و استان تهران گفت: مســئله اصلی این 
اســت که ما در همه نقاط کشور با مشکل فرسایش خاک 
مواجه هستیم و لازم است اقدامات متناسب با ویژگی های 
جغرافیایی هر منطقه انجام شود. بخشی از اقدامات مربوط 
به سیاست های ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری، در 
حوزه های مرتع، بیابان، جنگل و آبخیزداری اجرا می شود. 
هدف همه واحدهایی که در این حوزه ها فعالیت می کنند، 
حفاظت از خاک اســت.وی اتخاذ سیاســت هایی در جهت 
کنترل آب های سطحی را برای جلوگیری از فرسایش خاک 
ضروری خواند و ادامه داد: چک بندها، گابیون ها و بندهای 
خاکی در جهت مدیریت آب های روان و ســطحی ساخته 
شده اند. این اقدامات برای کاهش آسیب سیل و روان آب به 
بافت خاک است که کاهش فرسایش خاک را در پی دارد. 
از ابتدای شــروع طرح های مطالعه و اجــرای آبخیزداری، 
این پروژه ها در اقصی نقاط کشــور از جمله اســتان تهران 
شــروع شــدند. علی رغم اینکه اعتبارات مربوط به اجرای 

ایــن طرح ها اندک بود اما تــلاش کردیم که به هر صورت 
پروژه ها انجام شــوند.معاون آبخیــزداری اداره کل منابع 
طبیعی اســتان تهران با اشاره به رشد چشمگیر پروژه های 
آبخیزداری در چهارسال اخیر گفت: از سال ۹۷ که اهمیت 
موضوع آبخیزداری و جلوگیری از فرســایش خاک بیشتر 
و به طور جدی مطرح شــد، اعتباراتی بیشتری نیز به این 
طرح اختصاص یافت و رشــد چشــمگیری در اجرای این 
پروژه ها مشاهده شد. خوشــبختانه به موازات این اتفاق و 
معطوف شــدن توجهات به این موضوع، مطالبه گری مردم 
و مســئولان از جمله نمایندگان مجلــس نیز برای اجرای 
سیاست های آبخیزداری افزایش پیدا کرد.این مطالبه گری 
سبب شده اســت تا عملیات آبخیزداری و آبخوان داری به 
شکل مناسب در کشــور جا بیفتد.فرامرز در پایان بر لزوم 
افزایش آگاهی عمومی برای محافظت از خاک تاکید کرد و 
گفت: امیدواریم توجه به مشــکل فرسایش خاک و اجرای 
راهکارهــای جلوگیری از آن، بیــش از پیش میان مردم و 
مســئولان دیده شود و با شــدت فعلی تخصیص اعتبارات 
و مطالبه گری، به نقطه ای برســیم که مشــکل فرسایش را 
کنترل کنیم. رســانه ها نیز باید با ایجاد حس مطالبه گری 
میــان مــردم، این موضــوع را تبدیل به دغدغــه مردم و 
مسئولان کنند و این کار باعث کاهش میزان سیل، روان آب 
و در نتیجه فرسایش خاک در سال های آینده خواهد شد.

یک مدیر مدرســه و کارشناس تعلیم و تربیت موانع جدی 
بر ســر آموزش کارآمد در روش آموزش تلفیقی یا ترکیبی 
در مــدارس را برشــمرد و گفت: آموزش های موســوم به 
ترکیبی به شــیوه فعلی نه تنهــا نمی تواند در جبران افت 
تحصیلی موثر باشــد و به پیشرفت تحصیلی  دانش آموزان 
کمک کند بلکه ممکن است روند یاددهی و یادگیری را نیز 
دچار اختلال کند.علی تفکری در گفت وگو با ایسنا، درباره 
افت جریــان یادگیری در دانش آمــوزان به ویژه در دوران 
کرونا اظهار کرد: یادگیری بر اســاس پیشنهاد کمیسیون 
بین المللی تعلیــم و تربیت بر چهار اصــل یادگیری برای 
دانســتن، یادگیری برای انجام دادن، یادگیری برای با هم 
زیســتن و یادگیری برای زیستن اســتوار است. وی افزود: 
البته مقصود هم اکنون یادگیری محتوای آموزشــی و افت 
یادگیری در ایام کرونا است. همانطور که موفقیت به تنهایی 
نتیجه بروز یک عامل نیســت، در مقوله افت یادگیری نیز 
عوامل مختلفی چون معلم، محتوای آموزشــی و جوّ حاکم 
بر محیط آموزشی تاثیر دارند.این کارشناس تعلیم و تربیت 
بــا بیان اینکه به طــور کلی می توان ایــن عوامل را به دو 
دسته متغیرهای »فرایند آموزشی« و »درگیری تحصیلی« 
تقســیم بندی کرد گفت: در بحث آمــوزش به طور مطلق 
نمی توان گفت که آموزش های مجازی ناکارآمد بوده است. 
یادمــان نرود که بنا بر آمارها، مــا در دوران قبل از  کرونا 
نیز همــواره با افت یادگیری و افت تحصیلی دانش آموزان 

مواجه بوده ایم که بخشی از آن را به آموزش های سنتی مان 
نسبت می دادیم.تفکری ادامه داد: بنابراین ایجاد بینش های 
جدید در معلمان نســبت به امور آموزشــی اهمیت بالایی 
در پیشــرفت تحصیلی دانش آموزان دارد و معلمان توانمند 
با اســتفاده از انواع شــیوه های تدریس فعال و کاربردی و 
دوری از روش های ســنتی و انفعالی می توانند نقش تعیین 
کننده ای در پیشگیری از افت یادگیری دانش آموزان چه در 
فضای حضوری باشد و چه در فضای مجازی داشته باشند.
وی با اشــاره به عامل دوم، تحت عنوان درگیری تحصیلی 
گفت: این عامل به ارتباط میــان یادگیرنده و فعالیتی که 
انجام می دهد برمی گردد. ایــن درگیری تحصیلی خودش 
شامل ســه مولفه رفتاری، شــناختی و انگیزشی می شود. 
بــه عنوان مثال تلاش دانش آموزان بــرای انجام تکالیف و 
مشــارکت آنها در فعالیت های کلاسی به درگیری رفتاری 

آنها مربوط می شود.
عضو شورای مرکزی سازمان معلمان ایران افزود: در عین 
حال جنبه های درگیری انگیزشی یعنی علاقه، ارزش ها و 
عواطف که به طور مســتقیم با یادگیری و میزان پیشرفت 
یا افت تحصیلی دانش آموز در ارتباط است، یا ممکن است 
دانش آمــوزان به طــور رفتاری درگیر آموزش باشــند به 
عنوان مثال به ظاهر در کلاس درس حضور داشــته باشند 
اما تمرکز نداشته باشــند و حواسشان جای دیگری باشد.

وی با بیان اینکه در ماه های اخیر هم به کرات شــنیده ایم 

که برخــی دانش آموزان وارد کلاس های مجازی شــده و 
حضوری می زنند، امــا توجهی به درس ندارند و یادگیری 
شناختی پیدا نمی کنند عنوان کرد: البته منکر این نیستم 
که آموزش مجازی بســیاری از دانش آموزان را از درگیری 
رفتاری، انگیزشی و شناختی دور کرده، اما باید توجه کرد 
که همین آموزش های مجازی فرصت های بی بدیلی برای 
ارتقای آموزش فراهم کرد؛ مانند چندرســانه ای ها که اگر 
استفاده درســت و بهینه ای از آنها صورت گیرد می توانند 
نقش بســزایی در یادگیری دانش آموزان داشــته باشند.
تفکری بــه اثرات نامطلوب انکار افت تحصیلی به ویژه افت 
پنهان یادگیری اشــاره کرد و گفت: انکار افت تحصیلی به 
اندازه غفلت از آن خطرناک است. متاسفانه برخی مدیران 
به علت تمایل شــان به دفاع از عملکرد خویش، این انکار 
را انجام می دهند. لازم است برای این مسئله و جبران آن 
چاره اندیشی شود به ویژه برای دانش آموزانی که نتوانستند 
خودشــان را با شــرایط آموزش مجازی تطبیق دهند.این 
کارشــناس تعلیم و تربیت در پاســخ به اینکه آیا آموزش 
حضــوری می تواند در جبران افت تحصیلی موثر باشــد؟ 
اظهار کرد: فراگیری برخی دروس نظری و تئوری در فضای 
مجازی به ویژه در رشــته هایی چون معارف و علوم انسانی 
شــاید امکان پذیر باشــد، اما دانش آموزان برای فراگیری 
دروس ادراکــی و مهارتی به ویژه در رشــته های ریاضی، 
فنی و تجربی باید از آموزش حضوری بهره مند شوند.وی 

ادامه داد: با این حــال، اینکه برخی عناوین یک کتاب در 
فضای مجازی و برخی به صورت حضوری ارائه شود عملا 
امکان پذیر نیست. واکســینه نشدن تعداد قابل توجهی از 
دانش آموزان، فضای ناکافی کلاس ها و عدم تناسب شان با 
تعداد دانش آموزان، عدم رعایت شیوه نامه های بهداشتی در 
بسیاری مدارس کشور، واگذار کردن حضور دانش آموزان 
در مدرسه به خانواده ها و اختلال در برنامه درسی مدارس 
با توجــه به گروه بندی کردن دانش آموزان از موانع جدی 
بر سر آموزش کارآمد در روش آموزش تلفیقی یا ترکیبی 
اســت.تفکری افزود: این در حالی است که اساسا بسیاری 
مدارس فاقد زیرســاخت های لازم برای همین بازگشایی 
نیم بند هســتند. از طرفی در برخی مدارس شــاهدیم که 
معلم در کلاس همزمــان هم برای دانش آموزان حاضر در 
کلاس تدریس می کند و هم مجازی به دانش آموزان منزل 
آموزش می دهد که ناشــی از برداشت نادرست از آموزش 
ترکیبی است. آموزش تلفیقی در نظام های نوین آموزشی 
به این معناســت کــه بیش از یــک روش و تکنیک را به 
منظور ارائه محتوای آموزشــی به کار ببریم. وی در خاتمه 
تاکید کرد که به طور کلی آموزش های موسوم به ترکیبی 
به شــیوه فعلی نه تنها نمی تواند در جبران افت تحصیلی 
موثر باشــد و به پیشرفت تحصیلی شــان کمک کند بلکه 
ممکن اســت روند یاددهی و یادگیری را نیز دچار اختلال 

کند.

مشاور ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
برنامه های این ســازمان برای ایمنی ســاختمان های شهر 
تهران را تشــریح کرد.محسن نادی در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به انتخاب شهردار تهران به عنوان جانشین وزیرکشور 
در »ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ 
به بحران کلانشــهر تهران« اظهارکرد: این حکم می تواند 
ســرعت اقدامات و قدرت هماهنگی را در میان دستگاه ها 
و ســازمان های مختلف مرتبط با حوزه مدیریت بحران در 
شهر تهران افزایش دهد.وی با بیان اینکه یکی از برنامه های 
ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شــهر تهران ایمنی 
ساختمان های این شــهر است، گفت: امیدوارم که با حکم 

صادره از سوی وزیر کشور بتوان این برنامه ها را زودتر پیش 
برد.نادی درباره جزئیات برنامه های ســازمان پیشــگیری 
و مدیریت بحران شــهر تهران برای ایمنی ساختمان های 
تهران گفت: قطعا ســازمان پیگیری هایی در مورد وضعیت 
ســاختمان های شــهر تهران و ایمنی آنها خواهد داشت و 
مدیریت شــهری نیز در این خصوص طرح ها و مصوباتی 
را ارائه خواهد کرد تا بتوان ایمنی ساختمان ها در تهران و 
به خصوص ساختمان های بلندمرتبه و نیز ساختمان های 
قدیمی و اماکن تجمعی تامین شود. البته یکسری اقدامات 
نیز انجام شده است.مشــاور سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهران ادامه داد: برنامه های ســازمان بر سه 

محور اســت، یک محور در مورد ســاختمان های پرتردد 
و تجاری اســت، مانند پاســاژها و ... که ایمن ســازی این 
ساختمان ها در اولویت قرار دارد. این ساختمان ها باید به 
طور کامل شناســایی شود و برنامه ریزی برای ایمن سازی 
آنها و رفع نواقص و مشــکلات ایمنی انجام شود.وی ادامه 
داد: محور دیگر درمورد ساختمان هایی است که می تواند 
تحت عملیات بهســازی لرزه ای قرار بگیرد، با این دســت 
اقدامات می توان تا حد زیادی ایمنی این ســاختمان ها را 
انجام داد.نادی درباره سومین محور نیز گفت: بافت فرسوده، 
محور مهم دیگری است که نوسازی آن باید در دستور کار 
قرار گرفته و اجرا شود.مشاور سازمان پیشگیری و مدیریت 

بحران شهر تهران درباره اینکه مگر شناسایی ساختمان های 
ناایمن از سوی آتش نشانی انجام نشده است که لازم است 
دوباره این ســاختمان ها شناسایی شــوند، گفت: آنچه از 
سوی آتش نشــانی انجام شده و اقدام بســیار مهمی بود، 
شناسایی وضعیت ایمنی ساختمان ها از نظر اطفای حریق 
بــود و عمدتا بر این محور تمرکز داشــت، اما تمرکز ما بر 
ایمنی سازه ای ساختمان هاست که کمتر مورد توجه قرار 
گرفته است.وی اضافه کرد: اولویت ما کاهش ریسک سازه ها 
در هنگام حوادث و بحران هایی مانند زلزله است در همین 
راستا نیز بهسازی لرزه ای، مقاوم سازی و نوسازی در دستور 

کار قرار گرفته است.


